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Lina asks Silvia, daughter of Paola and Enzo, what she thinks of “family”  

Lina: In this interview, I ask you what you think of 'family' as a concept? 

Silvia: For me, family is when you are not afraid, when you are understood and accepted for 

what you are and feel protected. A shield against the world. But not only the nuclear family, but 

also friends, with some you have solid relationships. Family is your fixed point, your center of 

gravity. 

Lina: Nice, I have never heard such a description; good. Are there any differences between 

friendship and family? 

Silvia: There are also dysfunctional families, while in the ideal family, there is everything. But 

sometimes you cannot be as intimate with a family member as you are with a friend. A child 

with parents, for example, will always be bound or influenced by well-defined social and cultural 

rules. There is more balance in relationships among peers, while in the family, for instance, you 

cannot have both subjection and independence. 

Akos: But there are also different roles among members of a family; they don't all fit into the 

same group, right? 

Silvia: Of course, there is the central family unit; for example, for me, it is informed by my 

parents, brother, sister-in-law, and nephew, they are the main family members to me, but I also 

love others. 

Lina: When do you think about family? 

Silvia: You know, when a person is emotionally stable, you are more independent; however, 

when you feel down, you go back to origins and, therefore, you go back to the family. 

Lina: Why? 

Silvia: Maybe because in moments of distress you look for those people who love you 

unconditionally. People who don't judge you and love you unconditionally. 

Lina: different from friends? 

Silvia: Yes, because when you share any good news with a friend, even if he/she loves you, there 

is always a bit of jealousy. 

Lina: In your opinion, your family idea is influenced by society, by religion ... 

Silvia: Not from religion. Much from my roots, culture, and way of living the family and the fact 

that I am Italian and live in the Western world. Sometimes we Italians feel embarrassed by how 

closely we live the family; it is out of fashion to be united with your family members. 
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Akos: How important is blood in your opinion? 

Silvia: The communion of intentions is very important, while blood, in my opinion, is not so 

fundamental. There are families with adopted children who love each other as much as the 

others. 

Akos: Does marriage also create family bonds? And couples from two different cultures? 

Silvia: Yes, it depends on how similarly or differently things are understood; building a family 

with those who see things like you is certainly easier but sometimes being too similar is 

deleterious. 

Lina: In India, the family is born through marriage. In Italy? 

Silvia: When two people love each other and want to share something, that's the family. Being 

happily together is family. 

Akos: Once upon a time, you had to wait to marry before living together. Do you think you are a 

family even if you are not married? 

Silvia: Yes, of course. In the past, peasant families were informed by several couples who lived 

with their children in large houses, where women did not work and depended on their husbands. 

Not today, today this would be inconceivable. For those who have a joint project, being together 

is family. 

Lina: Many things have changed over time, but we always use the term family… in America 

now two women or two men can get married. For them to be a family, there must be a child. 

There is almost a need to replicate heterosexual families. What do you think about it? 

Silvia. I would aim for adoptions rather than in vitro, but this is my idea. In my opinion, 

procreation is not fundamental; the problem is that these couples feel they are less than a real 

couple. Having a child advances their social status, according to socially imposed rules. 

Akos: They seem to want to replicate the roles of wife and husband. 

Silvia: From my point of view, the children of these couples will be confused and have problems 

understanding the World. 

Akos. In Italy, we don't have the same situation as in America. In America, these couples want to 

be the same as straight couples. 

Silvia: One of the significant problems of Italy is the Church. There are several limitations here 

due to the Vatican. Singles, for example, cannot adopt. 

Lina: Are singles with a child a family? 
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Silvia: Sure, why not? Even a grandfather with a grandson. 

Lina: Sometimes some people live in the same house, but they don't talk to each other ... 

Silvia: Yes, well, you must share a loving relationship to be a family. This term has a significant 

meaning, it means affection, cooperation, mutual assistance. 

Lina. Once upon a time, the blood connection was crucial. 

Silvia. Now I believe it is not crucial. Now what is important is the desire to participate in the 

life of the other family members. 

Akos. Going back to marriage, the problem is that if you don't get married, you don't have legal 

protection. 

Silvia. Yes, the lack of legislation ... not so many years ago the law of natural child and 

legitimate child passed ... only those born in marriage are legitimate ... 

Lina. The law is more important than the biological relationship ... 

Silvia. Not for me, but yes, especially in family law, we are behind in Italy ... this is a huge 

legislative vacuum. The law is not keeping up with the times. It takes too long to pass a law, 15 

years, and society changes a lot during such time frame. 

Akos. What direction is modern society taking? 

Silvia. It is a fluid trend. There are fluid families, with several marriages and so on. 

Akos. Italians have few children ... 

Silvia. Yes, it is an economic problem. 

Akos. And for the country, it is a tragedy. Migrants are a key to a better society... 

Silvia. Many young Italians today do not want children. Some by choice, but I believe most don't 

have any for economic reasons. Immigrants are constantly brought to Italy and helped to the 

detriment of many Italian families who do not receive the same aid. And for them, having 

children is more of a sport, there are families with 18 children for example. I don't even know if I 

will have one. For me, it is not a problem of ethnicity, I would like everyone to receive help in 

the same way. 

Lina. In America, when there are elections, many promote themselves as protectors of the 

family. Here? 

Silvia. No, because there are many old people here, young people are disheartened and do not 

have children; they are mistreated in this country. The election proclamations are for people in 
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their fifties. Have you seen the recent videos of the 20-year-olds who beat the police in Carrara 

last week? Today, people in their twenties are spineless. 

Akos. We talked about religion often. Doesn't pagan religion exist in society? 

Silvia. My group has been called pagan by the Catholics. I believe in the plurality of gods. I 

consider myself a pagan because I am not a Catholic. Once each clan had its deity. From my 

point of view, religion is a personal matter, difficult to explain in words. 

Lina. When you say paganism is not a religion, the wrong word is religion. Religion must have 

no definition. 

Silvia. But even a scientist can say that religion guides him. All that moves your heart, and your 

brain is religion. 

Akos. This practice of paganism is very central to some European cultures, the Druids, the Celts 

... 

Silvia: Yes. Here in Tuscany lived the Apui, who were related to the Celts. 

 

Chiediamo a Silvia, figlia di Paola cugina di primo grado Lina, cosa significa per lei 

“famiglia”  

Lina: In questa intervista ti chiedo cosa ne pensi della ‘famiglia’ come concetto? 

Silvia: Per me quando non hai timore, quando sei compresa, accettata cose sei, protetta. Uno 

scudo contro il mondo. Ma non solo quella di origine, ma anche gli amici, con alcuni hai rapporti 

molto fermi. Famiglia è il tuo punto fermo, il tuo baricentro.  

Lina: Bello, non ho mai sentito una descrizione simile, bene. Ci sono differenze tra amicizia e 

famiglia?  

Silvia: Ci sono anche famiglie disfunzionali, mentre nella famiglia ideale chiaramente c’è tutto. 

Ma a volte non puoi avere confidenza con i famigliari come quella che hai con un amico. Un 

figlio con i genitori, per esempio, sarà sempre vincolato o influenzato dai ruoli ben definiti. 

Invece nei rapporti paritari c’è più confidenza, in famiglia invece sudditanza e dipendenza non 

puoi avere. 

Akos: Ma ci sono anche parti della famiglia diverse, non tutti rientrano nella stessa parte no? 

Silvia: Certo, c’è il nucleo familiare centrale, per me ad esempio sono i genitori e il fratello, 

cognata e nipote sono i principali, poi voglio bene anche agli altri.  

Lina: Quando pensi alla famiglia? 
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Silvia: Sai, quando una persona è stabile emotivamente sei più indipendente, quando stai male 

torni alle origini, orni alla famiglia.  

Lina: Perche? 

Silvia: forse perché sai che quando hai un problema vai da persone che ti mano in modo 

incondizionato. Persone che non ti giudicano e ti amano in modo incondizionato.  

Lina: diverso dagli amici? 

Silvia: Si, perché quando condividi una buona notizia con un amico, anche se ti vuole bene ma 

un minimo di gelosia la prova.  

Lina: e secondo te la tua idea di famiglia da cosa è influenzata, dalla società, dalla religione … 

Silvia: Non dalla religione. Molto dalle radici, dalla tua cultura, dal tuo modo di vivere la 

famiglia come italiana ed occidentale. Poi la società, certamente. Credo che a volte noi italiani ci 

sentiamo imbarazzo per il modo in cui viviamo la famiglia, sta passando di moda essere uniti. 

Akos: Il sangue quanto è importante secondo te? 

Silvia: Si, ma anche la socialità, la comunione di intenti, il sangue secondo me non e’ cosi 

fondamentale. Ci sono famiglie con figli adottati che si comportano come le altre.  

Akos: Anche il matrimonio crea legami famigliari? E coppie di due culture diverse?  

Silvia: Si, dipende da come si vedono le cose, costruire una famiglia con chi vede le cose come 

te e’ certamente più facile ma a volte essere troppo simili e’ deleterio.  

Akos: Ma l’idea del sangue non è scientifica, non e’ genetica.  

Silvia: poi il sangue si diluisce e facendo il DNA si vede di tutto. 

Lina: In India la famiglia nasce tramite il matrimonio. In Italia? 

Silvia: Quando due persone si vogliono bene e vogliono condividere qualcosa quella è la 

famiglia. Stare bene insieme è famiglia. 

Akos: Una volta bisognava aspettare il matrimonio per vivere insieme. Secondo te si è famiglia 

anche se non si è sposati? 

Silvia: Si, certo. Nel passato le famiglie contadine erano composte da coppie che vivevano con le 

loro stesse famiglie in grandi case, dove le donne non lavoravano e dipendevano dal marito. 

Oggi no, oggi questo sarebbe inconcepibile.  Chi ha un progetto in comune, stare insieme è 

famiglia.  



 6 

Lina: Tante cose sono cambiate nel tempo ma usiamo sempre il termine famiglia … in America 

ora due donne o due maschi si possono sposare. Per loro per essere famiglia ci deve essere un 

bambino. C’è quasi un bisogno di replicare le famiglie eterosessuali. Cosa ne pensi? 

Silvia. Io punterei alle adozioni più che il vitro, ma questa è una mia idea. La procreazione non 

e’ fondamentale secondo me, il problema e’ che loro, queste coppie, si sentono di serie B. 

L’avere un figlio li innalza, secondo loro, a vera coppia.  

Akos: Sembra che vogliano replicare i ruoli di moglie e marito.  

Silvia: Dal mio punto personale figli di queste coppie saranno confusi, avranno problemi a capire 

diverse cose.  

Akos. In Italia, non abbiamo la stessa situazione che in America. In America queste coppie 

vogliono davvero essere uguali alle coppie etero. 

Silvia: Uno dei grandi problemi dell’Italia è la Chiesa. Ci sono diverse limitazioni qui, a causa 

del Vaticano. I single ad esempio non possono adottare. 

Lina: I single con un bambino sono una famiglia? 

Silvia: Certo, perché no? Anche un nonno con un nipote. Non solo i pari sono una famiglia.  

Lina: A volte ci sono persone che vivono nella stessa casa ma non si parlano …  

Silvia: Si beh bisogna condividere un rapporto d’affetto per essere famiglia. Questo termine ha 

un’accezione grande, affetto, cooperazione, mutua assistenza.  

Lina. Una volta il legame del sangue era determinante.  

Silvia. Ora no, ora è il voler essere partecipe della vita dell’altro.  

Akos. Il problema è che se non ci si sposa non si ha protezione legale.  

Silvia. Si, la mancanza di una legislazione chiara … non tanti anni fa è passata la legge di figlio 

naturale e figlio legittimo … sono legittimi solo quelli nati nel matrimonio …  

Lina. La legge è più importante che il rapporto biologico … 

Silvia. Non per me, ma si, soprattutto nel diritto di famiglia siamo davvero indietro in Italia … 

questo è un vuoto legislativo immenso. La legge non sta al passo con i tempi. Ci vuole troppo 

tempo per far passare una legge, 15 anni, e in questo tempo la società cambia molto.  

Akos. Quale direzione prende la società moderna? 

Silvia. È un andamento fluido. Ci sono famiglie fluide, con diversi matrimoni eccetera.  
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Akos. Gli italiani hanno pochi figli … 

Silvia. Si, è un problema economico. 

Akos. E per il paese e’ un dramma. I migranti sono una chiave … 

Silvia. Tanti giovani italiani oggi non vogliono figli. Alcuni per scelta, ma io credo che la 

maggior parte non ne abbia per motivi economici. Se gli immigrati vengono costantemente 

portati in Italia e aiutati a discapito di tante famiglie italiane che non ricevono gli stessi aiuti. E 

per loro fare figli è più uno sport, ci sono famiglie con 18 figli per esempio, invece io non so 

nemmeno se ne avrò uno. Per me non è un problema di etnia, io vorrei che venissero aiutati tutti 

allo stesso modo.  

Lina. In America, quando ci sono le elezioni, tanti si promuovono come protettori della famiglia. 

Qui? 

Silvia. No, perché qui ci sono molti anziani, i giovani sono sfiduciati e non fanno figli, sono 

bistrattati in questo paese. I proclami elettorali sono per i cinquantenni. Hai visto i video recenti 

dei ventenni che hanno picchiato la polizia a Carrara la settimana scorsa? I ventenni di oggi sono 

smidollati.  

Akos. Abbiamo parlato di religione spesso. La religione pagana non esiste nella società?  

Silvia. Il mio gruppo è stato definito pagano dai Cattolici. Io credo nella pluralità degli Dei. Io mi 

considero pagana perché non sono Cattolica. Una volta ogni clan aveva una sua divinità. Dal mio 

punto di vista la religione è personale, difficile da spiegare a parole.  

Lina. Quando dici il paganesimo non è una religione, la parola brutta è religione. Non deve avere 

definizione la religione.  

Silvia. Ma anche uno scienziato può dire di essere guidato da una religione. Tutto quello che 

muove il tuo cuore e il tuo cervello è religione.  

Akos. Questa pratica del paganesimo è molto centrale per alcune culture europee, i druidi, i celti 

… 

Silvia: Si. Qui in toscana c’erano gli Apui che erano legati ai celti.  

 

 


